
a tot arreu on l’opinió experta de la comunitat
que representem pugui influir en les autoritats
educatives.

Us saludem ben cordialment,

Pilar Royo, presidenta de la FEEMCAT
Carles Casacuberta, president de la SCM

Potser perquè la categoria i la solidesa dels
vuit documents inicials van resultar una mica
aclaparadores, potser perquè el fet d’haver de

registrar-se es veia com una greu limitació, si-
gui perquè no hi ha massa costum de fer ser-
vir aquesta mena d’eines, la veritat és que, al
fòrum, no pas a la Trobada, el debat no ha es-
tat pas gaire viu i les intervencions han estat
escadusseres. Des d’aquestes pàgines, tot i que
la Trobada ja ha passat, us animem encara a
participar-hi: �la formació del professorat de
matemàtiques: d’infantil a la universitat� és un
tema prou important pel futur de la comunitat
matemàtica de casa nostra!

Carles Romero
IES Manuel Blancafort, la Garriga

Com ens van ensenyar als que ensenyem?

Fa dos anys que sóc llicenciada en matemà-
tiques, tinc el certificat d’Aptitud Pedagògica
(CAP) i el curs de Qualificació pedagògica
(CQP) i em dedico a la docència treballant com
a professora de reforç a una acadèmia i també
com a professora a la universitat i m’agradaria
expressar la meva opinió sobre la formació re-
buda a la universitat i sobre la situació actual
de l’ensenyament de les matemàtiques.

Quan vaig arribar a la universitat anava
amb la idea que els professors que em trobaria
viurien les matemàtiques amb la mateixa passió
que havia vist en alguns professors de l’institut,
però no va ser aix́ı. La impressió que vaig rebre
és que a molts professors no els agradava ense-
nyar o les classes els eren una obligació i més a
primer curs. Altres es perdien tant en el rigor i
la notació que senzillament ni ens transmetien
ni ens explicaven res, perquè no els enteńıem. I
personalment això em va decebre bastant i és
el que va fer que inicialment em costés agafar el
ritme a la carrera. Per sort, això va anar canvi-
ant, aix́ı com també la meva forma d’estudiar i
vaig anar entrant en el llenguatge matemàtic.

Ara que ja fa dos anys que vaig acabar, con-
sidero que la meva formació universitària estava
mancada de sentit pràctic, li faltava interdis-
ciplinarietat i transferència a situacions reals.
Moltes assignatures dels últims cursos, consi-
dero que eren massa dirigides cap a un doc-
torat, i malauradament part dels coneixements
que vaig aprendre ja els he oblidat, perquè no
els he tornat a utilitzar mai més. Tinc molt clar
que la llicenciatura de matemàtiques no és una
enginyeria, però s’haurien d’ensenyar també les

aplicacions de les teories que s’estudien perquè
per culpa d’això, costa molt veure sortides al
món laboral, trobar camps on ser útils. I és aqúı
on penso que la llicenciatura pateix una llacuna
greu.

A més a més, sovint l’ensenyament ha es-
tat una sortida a la qual han recorregut massa
matemàtics sense realment tenir vocació ni ga-
nes d’exercir docència, amb tot el que això ha
comportat.

Tornant a la docència, pels que un cop fe-
ta la carrera decidim ser professors, penso que
la formació rebuda només de la llicenciatura i
les assignatures del CAP és insuficient. La lli-
cenciatura ens dóna els continguts teòrics (evi-
dentment imprescindibles), però per ser profes-
sor es necessiten també altres aspectes: peda-
gogia, psicologia, metodologies d’ensenyament,
lleis, recursos, funcionament dels centres... Per
tant, fa falta, a més de la llicenciatura, un curs
com el CQP, que serveixi de pont entre la uni-
versitat i l’institut.

Però no hem d’oblidar que en un curs no es
pot ensenyar tot. Ni m’ho van poder ensenyar
a mi, ni es podrà fer per més bé que s’intenti
formar els futurs professors. Perquè hi ha una
part de l’aprenentatge que hem de fer els pro-
fessors, sigui quina sigui la matèria, que és früıt
de l’experiència, d’una evolució personal, d’un
canvi important que és el pas de ser alumne a
ser professor. Es pot assajar fent pràctiques en
centres, però s’ha d’aprendre a fer el paper de
professor: l’actitud, la reacció davant els esde-
veniments... Perquè els professors han de perdre
la por als alumnes, han de saber imposar res-
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pecte, aconseguir que treballin i estiguin actius
i connectar amb els alumnes sense que ni sigui
una presó ni sigui l’hora del pati, aprendre a
motivar els alumnes, saber afrontar les entre-
vistes amb els pares, etc. I aquesta part és molt
important, perquè és el que a la llarga defineix
que un professor sigui valorat positivament o
negativament pels seus alumnes, els altres pro-
fessors, els pares, etc.

Però, com tot, està bé que et trobis bons
mestres que t’hi ajudin i per això cal que la for-
mació del professorat es faci no tant per teòrics
en metodologies com per persones que realment
tinguin una experiència i formació pedagògica
espećıfica. Cal que s’ensenyin els problemes re-
als tant de l’ensenyament de l’assignatura com
els que hi ha a l’aula. Per tant, hi ha d’haver
els dos àmbits: pedagogia i matemàtiques, però
ambdós amb una orientació molt pràctica i no
teòrica. Perquè és positiu i necessari que els ma-
temàtics aprenguem aspectes que desconeixem
de psicologia i pedagogia per a saber tractar
l’alumnat, però també és important que ma-
temàtics que han exercit docència, que conei-
xen la realitat, parlin dels problemes que l’as-
signatura en si planteja. Penso que això és el
que molts vam valorar positivament del CQP:
els professors que ens ensenyaven eren profes-
sors que ens parlaven de docència i la majoria
l’havien exercit i tenien experiència en allò de
què parlaven.

Un cop formats, però, els professors de ma-
temàtiques ho tenim molt cru. El primer recurs
al qual s’opta és l’interinatge i, pel que veig amb
els companys que ho han fet i amb els comenta-
ris dels alumnes de l’acadèmia on treballo, als
professors interins, no se’ls fa massa cas, sobre-
tot per part dels alumnes encara que a vega-
des també per part d’altres professors. En ge-
neral, arriben amb moltes ganes i innocència, i
els alumnes acostumen a fer-se seves les classes
en qüestió de molt poques setmanes. Per tant,
aquest primer contacte pot arribar a ser bastant
desencoratjador.

Per no parlar dels alumnes, perquè pel que
he vist, tant si són alumnes d’universitat com
d’institut, molts estan acostumats i esperen que
tot se’ls doni fet. Els alumnes generalment són
mandrosos i la feina dels professors consisteix
molts cops a despendre’ls d’aquesta mandra,
ajudar-los a llegir els enunciats i a entendre’ls
(pas que moltes vegades ja no saben fer). Posar

exercicis que els obliguin a llegir-se els apunts
i a repassar el que s’ha explicat, i donar mil
facilitats per fer que treballin!

No sé si sempre ha estat aix́ı, però veig els
nens petits amb unes ganes incrëıbles per a en-
tendre i aprendre coses i, en canvi, molts dels
alumnes d’institut vénen desmotivats pel que
fan. I malauradament molts estudiants d’uni-
versitat són igual: copien apunts que no entenen
i que generalment no es miren gaire. Les queixes
d’uns i d’altres són les mateixes: els professors
no s’expliquen i no s’entén el que diuen...

Amb tot, no vull generalitzar, perquè jo par-
lo de l’institut veient uns alumnes concrets, que
són els que vénen a reforç i que no representen
tot el conjunt d’alumnes. Però treballar amb
aquest col.lectiu em permet observar com s’en-
senyen matemàtiques en un conjunt de centres
en principi molt diferents. I en general, les me-
todologies d’ensenyament no varien gaire.

Jo no sé on hi ha l’error en tot això que pas-
sa. En primer lloc, penso que possiblement les
matemàtiques són molt més senzilles del que els
mostrem i, perduts per la idea d’explicar-ho de
forma coherent i ben raonada, fem que els alum-
nes es desorientin. En segon lloc, potser els hem
desencantat nosaltres des de l’institut i l’escola
fent-los fer mil exercicis quasi tots iguals, i des-
prés queixant-nos que realment no han après
res i ho fan tot mecànicament. O possiblement
el problema és que els alumnes es mouen amb
la inèrcia que qualsevol cosa que impliqui un
esforç i no tingui una recompensa immediata ja
no val la pena.

Realment no ho sé, però penso que en l’en-
senyament de les matemàtiques hi ha un pro-
blema en general. I hem de posar-hi solució des
de diferents punts:

— Millorant l’ensenyament en la llicenciatura
de Matemàtiques pel que fa als continguts i
en la docència universitària.

— Oferint una bona formació als futurs pro-
fessors, ja sigui amb un curs pont com el
CQP o afegint més assignatures dirigides a
la docència a la llicenciatura.

— Seleccionant millor al professorat de secun-
dària valorant tots els aspectes realment im-
portants: els coneixements adquirits en la
matèria, les capacitats per a la docència i
la vocació.

— Fent un replantejament general de l’ense-
nyament de les matemàtiques des de pri-

9



mària fins a l’institut, també millorant els
continguts i les metodologies emprades. No
s’han de convertir en un joc, perquè no són
senzilles, però tampoc són tan complicades!

— Permetent que els professors tinguin una
formació posterior a la universitat més con-
tinuada, que es parlin i es plantegin els pro-
blemes que hi ha realment a l’aula i fruit de
l’ensenyament.

— Oferint des de la llicenciatura més sortides
per als matemàtics, perquè l’ensenyament
no sigui el recurs fàcil de tots els que no
saben a què dedicar-se.

Sigui com sigui, almenys és bo que els ma-
temàtics analitzem i cerquem on falla l’ensenya-
ment de la nostra matèria i que ens en qüestio-
nem els problemes, a fi de trobar-hi solucions.

Laura Mallol i Barniol
Llicenciada en Matemàtiques

Reflexions sobre la formació dels estudiants

La tendència actual pel que fa als estudis en
general, i els tècnics en particular, és la reduc-
ció dels programes (sobretot en formació bàsi-
ca), i per tant dels coneixements, a l’estricta-
ment necessari per a la utilització immediata.
Aquesta tendència redueix els coneixements ge-
nerals i fonamentals, que són els que veritable-
ment aporten formació i cultura. Això no és
cosa nova ni dels temps actuals. Ja altres civi-
litzacions han passat, i reprodüıt, repetidament
aquest procés, el d’apartar-se del fonamental i
bàsic per a seguir l’esencialment útil, beneficiós
o gratificant a curt termini.

Aix́ı, és aquesta actitud la que es pren ac-
tualment a la universitat: impartir l’estricta-
ment necessari per a donar uns coneixements
que s’adquireixen sense una formació fonamen-
tal (per exemple, en ciències bàsiques) i que
puguin ser utilitzats de mamera més o menys
immediata (i amb una limitació considerable
del temps per a impartir-los). Al cap i a la fi,
aquesta formació bàsica que ja no es dóna és la
que aportaria a l’estudiant una preparació, for-
mació i cultura enriquidores que el farien més
preparat i en definitiva millor per a exercir dins
la seva professió i dins la pròpia vida.

Jugant a configurar el procés educatiu s’ha
de decidir en quin moment hem de conside-
rar realitzada la primera fase formativa, què ha
de permetre assolir aquesta primera fase, quins
continguts ha de tenir i quina hauria de ser la
formació posterior.

Quant al peŕıode de la fase formativa molts
estarem d’acord que abasta fins a una edat en-
tre els vint i vint-i-cinc anys. Quasi per raons

biològiques i de manera d’actuar de la societat,
és a aquesta edat que l’individu ha de poder
com a mı́nim iniciar la seva autonomia per la
vida i obrir el camı́ que el condueix a col.laborar
amb si mateix, els seus i la societat. És el que
diŕıem començar a �guanyar-se les garrofes�.
Acceptant això, què ha de permetre la forma-
ció d’aquesta primera fase?

Sembla clar que li ha de permetre obte-
nir el necessari per a viure activament dins
la societat, i tenir la capacitat per a, sense
comprometre altres peŕıodes de la seva vida,
poder-se reciclar, adaptar, aprofundir o millo-
rar en les diferents opcions que se li presen-
tin. Això només s’aconsegueix amb formació
espećıfica d’immediata utilització i amb for-
mació fonamental bàsica, en definitiva �cultu-
ra�, que, portant-la ja integrada en la pròpia
personalitat, li permeti prosseguir, modificar o
reciclar els coneixements. Tenim, doncs, la ir-
renunciable dicotomia utilitat/fonamentalitat.
Com solucionar-ho quan el temps que s’hi pot
dedicar no és suficient per a donar completa sa-
tisfacció a ambdues coses? Havent-les de reduir,
de quina en retallem més?

Arribem, doncs, als continguts. Reduir els
fonaments és impossible (a menys de dedicar-
hi posteriorment altres peŕıodes de temps, als
quals, segurament, no podrem optar) deixant
l’individu menys preparat, format i, en defini-
tiva, amb menys cultura que la que li caldria
per a poder afrontar els reciclatges, les adap-
tacions, els aprofundiments o les millores que,
de segur, el seu camı́ per la vida professional
li exigirà. Per tant, la formació fonamental és
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